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Agricultura estudia la possibilitat que
l’Escorxador doni servei a les regions veïnes

COMISSIÓ LEGISLATIVA D’ECONOMIA

El Ministeri persegueix també l’obtenció d’una Identificació Geogràfica Protegida per certificar la qualitat de la Bruna d’Andorra

El Ministeri d’Agricultu-
ra està estudiant la possi-
bilitat de sacrificar ani-
mals de les comarques
veïnes a l’Escorxador Na-
cional, i així augmentar-
ne la rendibilitat, segons
va apuntar el ministre, Vi-
cenç Alay, durant la seva
compareixença a la Co-
missió Legislativa d’Eco-
nomia. Alay va comentar
que els ramaders havien
expressat els seus dubtes,
però va assegurar que «la
traçabilitat és molt rigoro-
sa» i que la iniciativa no
hauria de plantejar pro-
blemes ni per importar ni
reexportar la carn. 

Alay va exposar que ac-
tualment l’Escorxador
Nacional sacrifica uns 800
vedells, uns 200 bovins
adults, un miler de cor-
ders, uns 200 cabrits i una
vintena d’equins, anual-
ment. Per millorar aques-
tes xifres, es planteja la
possibilitat, que, de mo-
ment, és un «pla pilot per
veure’n la viabilitat», de
donar servei als entorns
més immediats, que, com
a conseqüència del tanca-
ment de la majoria d’es-
corxadors municipals, ac-
tualment s’han de
desplaçar fins a la plana
de Lleida per sacrificar els
seus animals. Per això, el
ministre d’Agricultura
veu «factible» aquesta
possibilitat, i pensa que
«pot ser favorable per tot-
hom», tant pels veïns com
per Andorra.

Aquesta mesura, que
s’acompanyarà de la re-
novació del sistema in-
formàtic i altres millores,
respondria a la línia es-
tratègica de «fomentar la
diversificació de la pro-
ducció agrària i d’anar
cap a una producció d’alt
valor afegit», on també

s’inclou el projecte per
obtenir un certificat d’In-
dicació Geogràfica Prote-
gida (IGP), que atorga la
Unió Europea, per a la
Bruna d’Andorra. «Així el
producte serà més dife-
renciat i es podrà comer-
cialitzar més car», va as-
segurar Alay. El calendari
previst és poder presentar
la documentació a Brus-
sel·les d’aquí a tres o qua-
tre mesos i obtenir el cer-
tificat abans de finals
d’any, segons va apuntar
el ministre. Aquesta IGP
seria pròpia, ja que el pro-
jecte per la IGP per la Ve-
della dels Pirineus pre-
sentava dificultats per
incloure algunes de les ra-
ces. El president de la Co-
missió, i representant
d’Andorra pel Canvi, Eu-
sebi Nomen, va expressar
els seus dubtes sobre si
Europa donaria una IGP a
un país tercer, dubte al
qual Alay va respondre
que «no és un salt al
buit», i va explicar que hi
hauria oberta una possi-
bilitat per la inclusió de
tercers en una IGP.

El ministre d’Agricultu-
ra va exposar les línies es-
tratègiques del departa-
ment davant la Comissió
d’Economia. Així, a més
d’afavorir la diversifica-
ció de la producció i la re-
cerca del valor afegit –on
també s’inclouen els pro-
jectes de recerca com el
del vi, les plantes medici-
nals i aromàtiques, la
trumfa, o la tòfona ne-
gra–, projectes que el Go-
vern es mostra disposat a
donar continuïtat i suport
per a la comercialització
si és necessari («no tin-
dria sentit que el Govern
només donés suport a
una fase i no a l’altra», va
sentenciar Alay), també
s’està treballant en el pro-
jecte de Llei de Sanitat
Animal i Seguretat Ali-
mentària, que ha d’esta-
blir el marc legal que re-
culli els principis
establerts en el protocol
sobre qüestions veterinà-
ries. En aquest punt, Alay
va explicar que es tracta
d’ordenar els diferents

protocols, donant respos-
ta així a les recomana-
cions de la Unió Europea.
Segons Alay, aquest text
està gairebé enllestit, i el
Govern l’aprovaria du-
rant aquest mes de juny.
Així, el Consell General el
podria aprovar durant el
proper període de ses-
sions. Una altra llei en
què treballa el Ministeri
és la de tinença i protecció
d’animals, que segons
Alay és «obsoleta». Es
tracta de revisar-la i po-
sar-la al dia, segons el mi-
nistre. Aquesta modifica-
ció hauria de permetre
desenvolupar, entre d’al-
tres, el reglament de nu-
clis zoològics.

Alay també va explicar,
aprofitant les preguntes
formulades pels conse-
llers, que té previst reu-
nir-se amb els cònsols per
tractar temes com la pas-
tura pel sotabosc i la ge-
neració d’energia amb
biomassa.

E.O.G.

Alay va comparèixer ahir davant la Comissió Legislativa d’Economia.

Una de les mesures més
destacables en què tre-
balla Agricultura és la
possibilitat que l’Escor-
xador doni servei a les
comarques veïnes.

E.O.G.

Andorra la Vella

Una de les polítiques «clau» del Mi-
nisteri d’Agricultura és la d’ajudes.
Segons Alay, en el sector de l’agricul-
tura i la ramaderia és «impossible
subsistir sense ajudes». Aquestes
subvencions s’emporten la major part
del pressupost del departament d’A-
gricultura. Alay va explicar que
aquest és de 3,5 milions d’euros, i que
les ajudes s’emporten fins a 2,3 mi-
lions d’euros. Entre les ajudes, la més
important és la que es dóna per man-
tenir les pràctiques tradicionals ra-
maderes, que es donen per cap de
bestiar. Aquestes darreres suposen
1,6 milions d’euros.

El ministre d’Agricultura va expli-
car que aquestes subvencions són
més o menys estables, i per tant «au-
tomàtiques». En aquest sentit, va re-
cordar que l’any passat va haver de
demanar un crèdit extraordinari per
poder fer-hi front, i va acusar el Go-
vern liberal de «maquillar els pressu-
postos». Igualment, va criticar les suc-
cessives retallades que va patir el

pressupost d’Agricultura els darrers
anys, i va recordar que en el projecte
rebutjat, la partida per aquest depar-
tament era de 3,9 milions d’euros.

Les altres ajudes són per al foment
del dall dels prats i per al foment de
la producció de qualitat controlada.  

D’altra banda, per afavorir el rejo-
veniment de la població que es dedi-
ca al sector primari –com a dada, Alay
va exposar que la mitjana d’edat dels
titulars de les explotacions és de 63
anys–, també hi ha subvencions per
la contractació de joves. Per afavorir
aquest rejoveniment, també es pro-
mouen millores de les condicions tèc-
niques i sanitàries de les explota-
cions.

Finalment, el ministre d’Agricultu-
ra, tot i comentar que el cultiu del ta-
bac no s’inclou en el seu departa-
ment, va exposar que de moment no
es planteja cap canvi en la producció
tabaquera, tot i que no descarta que
hi hagi replantejaments a més llarg
termini.

«Impossible subsistir sense ajudes»


